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نمي کند. احمدی نژاد گفت حتم��اً تا پایان دوره من 
این دو تیم واگذار مي شوند و الان هم روحانی این ادعا 
را مطرح کرده. من هم همیشه گفته ام این دو باشگاه با 
شرایط فعلی هرگز واگذار نخواهند شد. در بورس هم 
هیچ کس دو باشگاه ورشکسته و بدهکار را نمي خرد. 
در چند سال گذشته امیررضا خادم به عنوان معاون 
پارلمانی وزارت ورزش جلس��اتی را ب��رای ارائه نظام 
جامع باشگاه داری از سوی دولت به شکل لایحه ارائه 
کرد. بیش از 60 یا 70 جلسه داشتیم و خودم هم در 
این جلسات حضور داشتم. حتی نظرات فدراسیون ها 
را نیز جویا ش��دند ولی این لایحه دو س��ال است در 
وزارت ورزش خاک مي خورد. در این قضیه هم دولت 

کوتاهی کرده و هم مجلس!
چرا پروسه به تصویب رسیدن این طرح تا 

این اندازه طولانی شده است؟
برای اینکه ورزش دغدغه اش نیست و از ورزش استفاده 
ابزاری مي شود. در صورتی که ورزش ثمرات اجتماعی 

زیادی دارد. وقتی دربی تهران پخش مي شود از چند 
روز قبل جوانان برای هم کری مي خوانند، از شب قبل از 
بازی هواداران پشت در استادیوم مي خوابند، روز بازی 
آن قدر شعار مي دهند و دو ساعت همه نگاه ها  به فوتبال 
است. ناخودآگاه بزه های اجتماعی کاهش چشمگیری 
پیدا مي کند. چنین پتانسیلی را به خاطر استفاده ابزاری 
از ورزش از دس��ت مي دهد. در این س��ال ها طرح های 
زیادی در خصوص مسائل مختلف تصویب شده. فوتبال 
بازخورد زی��ادی دارد و در تلویزیون پخش مس��تقیم 
مي شود. به همین خاطر برخی برای آنکه مطرح شوند 
به بحث های فوتبالی مي پردازند. در واقع کسی دلسوز 

فوتبال و ورزش نیست.
تصویب نظام جامع باشگاه داری چه تأثیری 

در آینده فوتبال ایران خواهد داشت؟
بیشترین تماشاگر را پرس��پولیس و استقلال دارند. 
دولت که حق خرج کردن یک ریال را برای آنها ندارد، 
حق پخش هم که پرداخت نمي ش��ود، کپی رایت هم 

که وجود ندارد و درآمد تبلیغ��ات محیطی نیز کامل 
به دست شان نمي رس��د. پس این باشگاه چطور باید 
امورش��ان را بگذرانند؟ در صورتی ک��ه بخش مهمي 
 از درآمد باش��گاه های ب��زرگ دنی��ا از بخش فروش 
لباس و حق پخش به دس��ت مي آید. با اینکه راه های 
زیادی برای درآمدزایی از جمله تأسیس هتل، آژانس 
هواپیمای��ی، دفتر بیم��ه و... وج��ود دارد اما چون ما 
قانونی برای این کارها نداریم نمي توانند کاری کنند. 
سلطانی فر وزیر ورزش مدعی است سهام سرخابی ها 
هزار میلی��ارد ارزش دارد. بر فرص که س��هام آنها را 
مردم خریدند ولی چطور قرار اس��ت این دو باش��گاه 
اداره ش��وند، مدیرعامل را چه کسی انتخاب مي کند 
و چه درآمدی خواهد داشت؟ اول باید این مسائل جا 
بیفتد و حل شود. چرا ما چندین سال است که قهرمان 
باشگاه های آسیا نشده ایم؟ چون رقبای باشگاهی ما 
بازیکنان درجه یکی مثل ژاوی را به خدمت مي گیرند. 
البته تیم ملی در رس��یدن به جام جهانی موفق بوده 

چون حریفان در بازی های ملی نمی توانند از بازیکنان 
خارجی اس��تفاده کنند. فوتبال ما اس��مش حرفه ای 
اس��ت. اگر باش��گاه ها خصوصی ش��ده و فوتبال مان 
حرفه ای شود دیگر از درآمد خودشان خرج مي کنند 
نه از بیت المال. فوتب��ال ما الان خصولتی اس��ت، نه 
دولت نظارت مي کند نه مردم. به همین خاطر دلالان 

فعال هستند.
مي ت�وان انتظ�ار تصوی�ب آن در مجلس 

یازدهم را داشت؟
هم��ه آنها که به مجل��س مي آیند به ج��ای کارهای 
زیربنایی به فکر کارهای دیگر هستند. مصاحبه های 
مدیران فدراسیون فوتبال، س��ازمان لیگ و مدیران 
س��رخابی ها هر روز از صدا و س��یما پخش مي شود. 
تا زمانی که همه به فکر مطرح ش��دن باش��ند کسی 
زیربنایی کار نمي کند. اتحادیه فوتبال البته همچنان 
به تلاشش در این زمینه ادامه مي دهد و ما منتظریم تا 

با نمایندگان جدید رایزنی های لازم را انجام دهیم.

مسیری سخت با پایانی رؤیایی
  دنیا حیدري

س��ال ها قبل باید این اتفاق رخ مي داد. خیلی قبل تر از 
آنکه بیت المال به واسطه مش��تی دلال شیک پوش با 
پست و مقام هایی قابل توجه چپاول شود؛ حداقل 19 
س��ال پیش. همان زمان که با اجبار قوانین بین المللی 
فوتبال واژه حرفه ای به فوتبال ایران گره خورد. واژه ای 
که شاید اگر فشارهای  AFCنبود هرگز پایش به فوتبال 
ایران باز نمي شد تا امروز شاهد فوتبالی آماتور در قالب 
حرفه ای باشیم. همان سال ها اگر صدای پیشکسوتان 
فوتبال که بارها و بارها تأکید کرده بودند فوتبال ایران 
تیم داری مي کند نه باش��گاه داری، ط��رح نظام جامع 

باشگاه داری با سال ها تأخیر به مجلس ارائه نمي شد!
ارائه ای��ن پیش��نهاد در قالب طرحی ی��ک فوریتی به 
مجلس اگر چه با س��ال ها تأخیر انجام شد اما مي تواند 
مصداق این ضرب المثل باش��د که ماهی را هر زمان از 
آب بگیرید تازه اس��ت. با این وجود اما ارائه طرح نظام 
جامع باش��گاه داری به مجلس تازه ش��روع راه است و 
مسئله مهم بعد از تصویب آن توسط نماینده های مردم 
در خانه ملت، نحوه اجرایی شدن آن است که مي تواند 
بعد از سال ها بلاتکلیفی و درجا زدن، فوتبال ایران را سر 

و سامان دهد.
اگرچه گام نخست اهمیت بسیاری دارد و آقایان با ارائه 
این طرح به مجلس گام نخست را به درستی برداشته اند 
اما به نتیجه رس��یدن این برنامه و عملی ش��دن هدف 
مهمي  که طرح نظام جامع باشگاه داری را مطرح کرده 
نیازمند یک برنام��ه کامل و جامع اس��ت که مي توان 
آن را با نگاه��ی به نحوه باش��گاه داری حرفه ای در دنیا 
الگوبرداری کرد؛ البته با اندکی تغییرات برای س��ازگار 

بودن با فوتبال ایران.
اهمیت داش��تن یک برنامه کامل و جامع در این راستا 
زمانی مش��خص مي ش��ود که با نگاهی گذرا به نحوه 
قانون گذاری ها در فوتبال ایران به طور واضح مي توان 
دید که اتخاذ یک تصمیم بدون فراهم کردن بستر آن 
چه عواقبی در پی خواهد داش��ت ک��ه واگذاری تیم ها 
به بخش خصوص��ی و همچنین قانون س��قف قرارداد 
مصداق های ب��ارز قانونگذاری ای بدون کارشناس��ی و 
برنامه اس��ت که در پی بی توجهی به بسترسازی لازم 
نه فقط راه به جای��ی نبردند که نتایج تلخ��ی را نیز به 

دنبال داشتند.
در ای��ن مورد خ��اص اما مي ت��وان با نگاه��ی به نحوه 
باش��گاهداری در فوتبال دنی��ا و بررس��ی همه جانبه 
موارد مختل��ف برنامه جامع و کامل��ی را تدارک دید تا 
تیم های فوتبال ایران بعد از س��ال ها بی در و پیکری با 
قدم برداشتن در مسیر درست شکل و شمایلی حرفه ای 
به خود گرفته و در مسیر موفقیت گام بردارند. مسیری 
که از یک سو مي تواند نظام باشگاه داری در فوتبال ایران 
را که تا پیش از این چیزی جز داستان های ترسناک و 
تخیلی نبوده تغییر دهد و از سوی دیگر با کوتاه کردن 
دس��ت دلال ها مي تواند به چپاول بیت المال نیز پایان 
دهد. پایانی که مي تواند شروعی نو و تازه برای فوتبال 
ایران باش��د اما آیا آنها که این طرح را مطرح کردند به 
چگونگی و نحوه اجرایی شدن آن نیز اندیشیده اند یا تنها 
به دنبال برداشتن سنگی بزرگ بودند برای عرض اندام و 
خودنمایی؟ بدون تردید اما به رغم سخت بودن مسیری 
که گام نخست آن برداش��ته شده، یک برنامه هدفمند 

مي تواند پایانی رؤیایی را در پی داشته باشد.

باشگاه داری در دنیا چگونه است؟
  شمیم رضوان 

باش��گاه های فوتبال در دنیا به اش��کال مختلفی اداره 
مي شوند اما نقطه مشترک تمام آنها دولتی نبودنشان 
است.  برای نمونه در آلمان باشگاه ها به صورت سهامي 
 اداره مي شوند و سرمایه گذاران مي توانند با خرید سهام 
باشگاه ها در اداره امور آنها نقش داش��ته باشند اما 51 
درصد س��هام هر باش��گاه در اختیار اعضای آن است و 
هیچ سرمایه گذاری نمي تواند بیش از 49 درصد از سهام 
یک تیم را در اختیار داشته باشد اما مي تواند همزمان در 
چند تیم سرمایه گذاری کند. در فوتبال ایتالیا مدیران 
باش��گاه های قوی معمولاً از محل درآمد یا سود باشگاه 
امور خود را نمی گذرانند، بلکه این باشگاه ها در زنجیره 
دارایی های مالکان باش��گاه یا صاحبان چندین شرکت 
بزرگ تجاری و صنعتی هستند و اگر چه باشگاه ها دارای 
ظاهر هیئت مدیره ای هس��تند اما عملًا مالک باش��گاه 
تصمیم گیرنده نهایی است؛ مالکانی که البته دستشان 
در جیب مردم نیست و مس��ئولیت کارهای خود را بر 

عهده دارند.
در س��ایر لیگ های برتر اروپا بر خلاف لیگ آلمان یک 
نفر می تواند سهامدار عمده و مالک اصلی باشگاه باشد. 
در اس��پانیا اما قضیه کمي  فرق می کند. در این کش��ور 
بارسلونا، رئال مادرید، اوساسونا و اتلتیک بیلبائو به صورت 
انجمن ثبت  شده اند و مالکیت شان به شکل تعاونی است. 
این بدان معناس��ت که رئال مادرید به هوادارانش تعلق 
دارد که رئیس باش��گاه را هم انتخاب می کنند. در این 
باشگاه ها رئیس باشگاه نمی تواند پول خودش را در باشگاه 
سرمایه گذاری کند بلکه فقط می تواند آنچه را که باشگاه 
درمی آورد خرج کند. همه این نمونه ها و مدل های مختلف 
مالکیت باشگاه های فوتبال در اروپا، چه مالکیت خصوصی 
در انگلستان و چه مدل تعاونی در چند باشگاه اسپانیایی 
و چه باشگاه داری در فوتبال آلمان که سعی کرده یک راه 
حل بینابین را پیدا کند، نشان می دهد که ساختار مالکیت 
به هر شکل و در هر بستری که باشد، باید در خدمت توسعه 
باشگاه باشد و تا جای ممکن آن را در برابر بی ثباتی ها ایمن 
کند و مهم تر از همه اینکه خود درآمدزا باشد نه اینکه برای 

امرار معاش چشم به جیب ملت داشته باشد.

هم دولت کوتاهی کرده، هم مجلس!
درددل های عزیزالله محمدی، رئیس اتحادیه فوتبال در مورد بلاتکلیفی طرح نظام جامع باشگاه داری

هیچ آدم عاقلی سرخابی ها را نمي خرد

شیوا نوروزی

پرونده
بررسی طرح نظام جامع باشگاه داری

در ایران

طرح غیر ورزشی ها برای ورزشی ها تهیه نظام باشگاه داری بدون حضور باشگاه ها
ورود مجلس به تدوین نظام جامع باش��گاه داری را به 
صلاح نمی بینم و معتقدم هر جا نمایندگان برای ورزش 
کش��ور تصمیم گرفته اند، جز ضرر و زیان چیزی عاید 
ورزش نشده است. طرح های زیادی را می توان مثال زد 
که مجلس به آن ورود کرده اما خروجی مناسبی برای 
ورزش نداشته است، از جمله طرح تبدیل سازمان تربیت 
بدنی به وزارت ورزش بود که تنها برای این تصویب شد 
که بتوانند وزیر را به مجلس بکش��انند و سود دیگری 
نداش��ت. الان هم معتقدم طرح های غیرکارشناسی و 

هیجانی که برای ورزش تصویب ش��ده، راهگشا نبوده و تنها چوب 
لای چرخ ورزش گذاش��ته و باعث ضرر و زیان شده است. با توجه با 
این سابقه باز هم عقیده دارم که ورود دوباره مجلس برای تهیه طرح 
برای ورزش که این روزها برای طرح جامع نظام باشگاه داری صورت 

گرفته اس��ت، نمی تواند منش��أ خیر برای ورزش 
کشور باشد. به هر حال کس��انی که طرح را آماده 
و تصویب می کنند همه در ورزش تخصص ندارند 
و با قیام و قع��ود یک طرح تصویب می ش��ود. در 
کمیسیون های تخصصی هم نمایندگان معدودی 
با ورزش آشنایی دارند که آنها نیز خط و خطوط 
خاصی دارند. با توجه به این روند در صورت تصویب 
نظام جامع باشگاه داری نباید منتظر رخ دادن اتفاق 
ویژه ای در کشور باشیم و این طرح بیشتر یک سری 
مقررات دست و پا گیر خواهد بود و صحبت هایی که در این باره مطرح 
می شود بیشتر شعاری است و چشم انداز روشنی را برای باشگاه داری 

نمی توان تصور کرد.
*  مدیرعامل اسبق باشگاه پیکان

وزارت ورزش در حالی مدعی اس��ت که لایحه نظام 
جامع باشگاه داری را برای ارس��ال به دولت و سپس 
مجلس نهایی کرده که به نظر مي رسد این لایحه در 
پشت درهای بس��ته و بدون نظرخواهی از مدیران و 
صاحب نظران ورزش کشور نوشته شده است. نهایی 
شدن لایحه نظام باش��گاه داری در وزارت ورزش این 
س��ؤال را ایجاد مي کند که مگر مي ش��ود لایحه ای 
برای سرنوشت باش��گاه ها تصویب شود که باشگاه ها 
در جریان نباش��ند؟ ما همیش��ه در اج��رای قوانین، 

اساسنامه و سایر تصمیم هایی که از تاریکخانه ها و اتاق های بسته 
بیرون مي آید، ضرر کرده ایم. در حالی وزارت ورزش مدعی است که 
بالای 5 هزار باشگاه در کشور وجود دارد که به نظر مي رسد حتی 
از مدیران باشگاه های بزرگ و تأثیرگذار هم در راستای تدوین این 

لایحه نظرخواهی نش��ده و مشورتی از مدیرانی 
که صاحب تجربه در ورزش هستند، نگرفته اند. 
خروجی چنین تصمیم هایی که بدون مشورت و 
خردجمعی در ورزش اجرا مي شود را مي توان در 
ماجرای اساسنامه فدراسیون فوتبال که بین فیفا 
و فدراسیون در رفت و برگشت است و همچنین 
تبعاتی که قرارداد مربیان تیم ملی از نظر مالی و 
فنی برای کشورمان داشته است، مشاهده کرد. 
درباره نظام جامع باشگاه داری هم همین اتفاق در 
جریان است و وزارت ورزشی ها خودشان را دانای کل و بدون نیاز از 
نظرخواهی از متخصصان مي دانند و این مسئله سبب مي شود طرح 

یا لایحه ای که قانون مي شود در اجرا به مشکل بخورد.
* مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال
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ابلاغ سیاس�ت های کلی اصل 44 قانون اساسی 
و ممنوعیت دستگاه های دولتی از هزینه کردن 
در ورزش حرفه ای و قهرمانی در سال 84 فرصت 
خوبی بود برای ورزش و به ویژه فوتبال ایران تا 
به شکل قانونمند مس�یر حرفه ای گری را پیش 
ببرد. از اوای�ل دهه 80 س�ازمان تربی�ت بدني 
و پ�س از آن وزارت ورزش ب�ه هم�راه اتحادیه 
باشگاه های فوتبال در تلاش�ند که »طرح نظام 
جامع باشگاه داری« در مجلس شورای اسلامي  
تصوی�ب و به ش�کلی قانونی لازم الاجرا ش�ود. 
اگرچ�ه نماین�دگان مجل�س در ادوار مختل�ف 
نیز قدم های�ی در این خصوص برداش�ته اند اما 
تاکنون ن�ه تلاش های ورزش�ی ها نتیج�ه داده 
و نه مجلس�ی ها. به همین بهانه به س�راغ عزیز 
محم�دی رئیس اتحادی�ه باش�گاه های فوتبال 
رفتیم تا از وضعیت فعلی این طرح مطلع شویم.

  
تلاش ها برای تصویب ط�رح نظام جامع 
باش�گاه داری از چ�ه زمانی آغاز ش�ده 

است؟
این بحث از سال 82 شروع شد، سازمان تربیت بدنی 
برنامه جامع ورزش را به مجل��س ارائه داد و در آن 
موضوع اتحادیه باش��گاه ها مطرح شد. پس از آن تا 
سال 89 این بحث مسکوت ماند. در برنامه توسعه 
پنجم کشور و در تبصره ماده 13 بندی وجود دارد 
مبنی بر اینکه بخش های دولتی اجازه خرج کردن 
برای ورزش حرفه ای را ندارن��د. وزارت ورزش هم 
قبلًا طرحی را به مجلس پیش��نهاد داده بود. همان 
طرح را به صحن آوردند و یک فوریت آن در سال 89 
تصویب شد و قرار ش��د مرکز پژوهش های مجلس 
روی آن کار کن��د. طب��ق اصل 44 قانون اساس��ی 
باشگاه های ورزش��ی باید خصوصی باشند. از آنجا 
که برخی نمایندگان مجلس از ورزش برای گرفتن 
رأی استفاده مي کنند  در سال آخر آن دوره مجلس 
جلساتی را برای خصوصی س��ازی باشگاه ها برگزار 
کرد. همان موقع در اتحادیه فوتبال روی این مسئله 
کار کردیم و طرح پیشنهادی را به مرکز پژوهش ها 

ارائه دادیم.
اج�رای طرح ف�وق به خصوصی س�ازی 

باشگاه ها سرعت مي بخشد؟
تا زمانی که طرح نظام جامع باش��گاه داری تصویب 
نشود بحث خصوصی سازی باش��گاه ها به بن بست 
مي خ��ورد. در نظام جام��ع مس��ائلی از جمله حق 
پخ��ش تلویزیونی، تبلیغات محیط��ی، کپی رایت، 
معافیت های مالیات��ی )برای درآمد باش��گاه ها نه 
قرارداد بازیکنان و مربی��ان( و... مدنظر قرار گرفته 
اس��ت. منتها باز هم این طرح ابت��ر ماند. پس از آن 
بحث واگذاری استقلال و پرسپولیس مطرح شد و 
به تصویب رس��ید. هر یک از این دو باشگاه را 300 
میلیارد تومان قیمت گذاری کردند. همان زمان هم 
گفتم هیچ کس با این قیمت سرخابی ها را نمي خرد. 
اگر کسی هم پیدا شود وقتی باشگاه درآمدی ندارد 
یک سال بعد ورشکست مي ش��ود و مي گوید مال 
بد بیخ ریش صاحبش. هی��چ آدم عاقلی این کار را 

ورزش ایران سال هاست از نداشتن یک قانون 
جامع در باشگاه داری و تیم داری رنج مي برد 
و حضور پررنگ دولت در ورزش حرفه ای به 
رغم منع های قانونی که وجود دارد، سبب شده تا کمتر باشگاه خصوصی در 
ورزش بتواند فعالیت جدی و تأثیرگذار داشته باشد. چنین روندی را مي توان 
در اکثر باشگاه ها و لیگ های رشته های مختلف که برگزار مي شود، مشاهده 
کرد. دولت از دهه 80 پس از ابلاغ اصل 44 و خصوصی سازی، مکلف شد که با 
خروج از تیمداری، زمینه را برای خصوصی سازی باشگاه ها فراهم کند و برای 
باشگاه هایی که با هزینه ش��خصی و بخش خصوصی وارد ورزش مي شوند، 
تسهیلات لازم را ارائه کند. در این راس��تا مقرر شد طرح نظام باشگاه داری 
در ایران در مجلس تصویب شود تا خصوصی شدن باشگاه ها سرعت بگیرد. 
اگرچه در سال 89 این طرح توسط هیئت رئیسه مجلس اعلام وصول شد اما 
با گذشت 10 سال، این طرح همچنان در پیچ و خم اداری دولت و مجلس بین 
دو قوه مجریه و مقننه در حال رفت و برگشت است و هنوز به نتیجه نرسیده 
است؛ مسئله ای که سبب ش��د تا همچنان دولت با وجود ممنوعیت هزینه 
در  ورزش حرفه ای و باشگاه داری، بیشترین هزینه ها را به صورت مستقیم 
و غیرمستقیم انجام دهد، هزینه هایی که سبب مي شود تا دست دولت برای 
تقویت ورزش قهرمانی و پایه چندان که باید پر نباش��د و متولیان ورزش از 

وظیفه اصلی که ورزش قهرمانی و همگانی است، دور شوند.
همانند چند دوره گذشته این بار هم با روی کار آمدن مجلس جدید، 
نمایندگان آن از پیگیری طرح نظام جامع باشگاه داری خبر داده اند 
و وعده داده اند که آن را به سرانجام برسانند، به خصوص که بالا رفتن 
هزینه تیم داری به خصوص در رشته هایی مانند فوتبال و همچنین 
ضرورت تقویت انگیزه برای ورود بخش خصوصی به فعالیت باشگاهی 
در رش��ته های مختلف، ضرورت تصویب و اجرایی شدن طرح نظام 

جامع باشگاه داری را بیشتر کرده است.
  

اما طرح نظام جامع باشگاه داری از کجا کلید خورد؟  دولت بر اساس قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی مصوب 1386/2/8 مکلف 
به واگذاری امور تصدی ازجمله شرکت ها و باشگاه های دولتی و وابسته به 
دولت به بخش های خصوصی و تعاونی شد و طبق سند راهبردی نظام جامع 
تربیت  بدنی و ورزش کشور مصوب 1382 هیئت وزیران باشگاه ها و ورزش 
حرفه ای باید از طریق بخش خصوصی ایجاد و اداره ش��وند و علاوه بر آن به 
موجب تبصره ذیل م��اده 13 قانون برنامه پنجم توس��عه پرداخت هرگونه 
وجهی از محل بودجه کل کشور به هر شکل به ورزش حرفه ای ممنوع است 
که بیان کننده عزم قانونگذار در واگذاری باش��گاه های ورزش��ی که ورزش 

حرفه ای از آن طریق صورت می گیرد به فعالان خصوصی و تعاونی است.
بر اساس نظر مرکز پژوهش های مجلس در سال 91 اصل طرح نظام جامع 
باش��گاه داری در ایران ضروری اس��ت تا نظام باش��گاه داری مطابق با سایر 
کشورها صورت گیرد و انگیزه جذب بخش خصوصی و تعاونی و برای فعالیت 
و سرمایه گذاری در این بخش که تا کنون به علت عدم توان رقابت با بخش 
دولتی وجود نداشته فراهم شود و در ضمن از بروز مشکلات حضور باشگاه ها 
در صحنه ه��ای بین المللی به دلی��ل دولتی بودن جلوگیری ش��ود و رونق 

اقتصادی کشور نیز از طریق ورزش صورت گیرد.
  

در سال 91 پیش نویسی برای طرح جامع باشگاه داری در مجلس ارائه شد که 
در ماده واحده آن آمده است: در جهت تغییر نقش دولت از مالکیت و مدیریت 
مستقیم باشگاه های ورزشی به سیاستگذاری و نظارت و ایجاد رقابت عادلانه 
و توسعه محیط کسب و کار، دولت موظف است که ترتیباتی را اتخاذ نماید 
تا در چارچوب قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی، کلیه 

شرکت ها، باشگاه های فرهنگی ورزشی وابسته به دستگاه ها و شرکت های 
دولتی )اعم از اینکه مستلزم تصریح با ذکر نام باشند یا نباشند( را در شرایط 

رقابتی به بخش خصوصی و تعاونی حداکثر ظرف مدت 18ماه واگذار کند.
بر اساس این پیش نویس، در تعریف باشگاه ورزشی هم این طور آورده شده 
است که مؤسسه یا شرکتی است که توسط بخش خصوصی و تعاونی برای 
رونق بخشیدن به رشته های ورزش��ی و دایر نمودن کسب و کار ورزشی، 
شناسایی و جذب و آموزش تربیت ورزشکاران در یک یا چند رشته ورزشی 
در سطوح مختلف با اخذ مجوز از اتحادیه باشگاه های ورزشی برابر ضوابط 
قانونی کشور تأسیس و اداره مي شود. بر اساس این طرح ورزش حرفه ای 
صرفاًَ از طریق باش��گاه ها صورت مي گیرد و ش��غل محس��وب مي شود و 

ورزشکاران از مزایای بیمه، بازنشستگی و... بهره مي برند.

در این طرح، اتحادیه های باشگاه ها، نقش اصلی را در صدور مجوز بر عهده 
دارند و ش��ورای عالی باش��گاه های ورزش��ی که از وزیر ورزش، نمایندگان 
فدراسیون ها، رئیس اتحادیه باشگاه ها، منتخب اتحادیه باشگاه ها، متخصصان 
ورزش از بخش غیردولتی، نماینده کمیته ملی المپیک، معاون وزیر اقتصاد، 
نماینده آموزش و پرورش و نیروهای مسلح تشکیل شده است،  به منظور 
ایجاد، هماهنگی و نظارت بر اتحادیه ها به عنوان بالاترین مرجع هماهنگی و 

نطارت در کشور فعالیت خواهد کرد.
  

در صورت تصویب و اجرایی شدن طرح نظام جامع باشگاه داری، دولت موظف 
است حمایت های لازم را از بخش خصوصی با بسته ها حمایتی انجام دهد، 
مسئله ای که مي تواند سرمایه گذاران غیردولتی را به حضور در ورزش راغب 
کند، به خصوص که در حال حاضر با توجه به بسته بودن راه های درآمدزایی 
بخش خصوصی در ورزش و هزینه های سرسام آور باشگاه های دولتی، عملًا 
بخش غیردولتی انگیزه ای برای ورود به عرصه باشگاه داری ندارد و بر اساس 

هزینه ای که مي کند نمي تواند انتظار درآمد و سوددهی داشته باشد.
با این حال در صورت تصویب طرح نظام جامع باشگاه داری، چنین موانعی 
رفع خواهد شد. در پیش نویسی که در سال 91 برای این طرح آماده شده، به 
انواع حمایت ها از باشگاه داران خصوصی اشاره شده است. ارائه اراضی مناسب 
به باشگاه ها، واگذاری ورزشگاه ها و تأسیسات ورزشی از سوی وزارت ورزش 
به باش��گاه ها، در نظر گرفتن تعرفه مقرر برای مدارس و فضا های آموزشی 
در رابطه با آب و برق و گاز برای باش��گاه ها، ارائه تس��هیلات به باشگاه ها به 
منظور تقویت بنیه مالی و امکان سرمایه گذاری بابت احداث اماکن ورزشی 
و همچنین تولید، خرید یا عرضه لوازم و تجهیزات ورزش��ی، معافیت های 
مالیاتی و همچنین به رسمیت شناخته شدن درآمدزایی از طریق حق پخش 

تلویزیونی و... از جمله این حمایت ها خواهد بود.

گزارش »جوان« از جزئیات طرح نظام جامع باشگاه داری که پس از 10 سال هنوز در راهروهای مجلس است
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